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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen intézkedéseket tervez a kormány az 
embertelen és megalázó gyakorlatot folytató szociális intézmény ügye kapcsán? " 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az  autizmus  mellett  súlyos  viselkedésproblémával  élő,  gyakran  már  krízishelyzetben  lévő
gyermekek  részére  egyetlen  releváns,  bentlakásos  elhelyezést  is  nyújtó  intézmény  sincs
Magyarországon  –  olvasható  az  alapvető  jogok  biztosának  jelentésében  (AJB-816/2021.  számú
ügy),  amely a  Társaság a  Szabadságjogokért  (TASZ) panaszbeadványa nyomán indult  vizsgálat
eredményét tartalmazza.

A panaszbeadvány szerint egy Eger szélén található, közel 150 férőhelyes szociális intézményben
egy 15 éves, autizmus spektrumzavarral élő fiú 2018-ban egy hónapot egy ketrecbe zárva élt. Az
ombudsman  munkatársai  az  udvaron,  a  lomok  között  láttak  egy  ketrecszerű  tárgyat.  Annak
alkalmazását a helyszíni vizsgálat nem igazolta, azonban nem is zárta ki. Az ombudsmani jelentés
azt írja,  hogy nincs lehetősége olyan alakszerű bizonyítási eljárás folytatására,  amely a bíróság,
illetve más hatóság eljárása során lehetséges. Annyi azonban a dokumentumokból is kiderült, hogy
amit az intézmény a fiúval művelt, az ütközött az embertelen és megalázó bánásmód tilalmával, így
ezt a tényt az ombudsmani jelentés rögzíti.

A TASZ beadványában beszámolt az intézményben a közelmúltban bekövetkezett két nem tisztázott
halálesetről.  Az  ombudsman  ezzel  kapcsolatban  nem  tett  konkrét  megállapítást,  ugyanakkor
általános  érvénnyel  hangsúlyozta,  hogy  a  hatóságoknak  részletesen,  szakmai  alapon  kell
kivizsgálniuk a bekövetkezett halálesetek okát.

Az ombudsman több javaslattal is fordult Önhöz, az emberi erőforrások miniszteréhez. Így többek



között javasolta, hogy kezdeményezze a vonatkozó jogszabályi rendelkezések kiegészítését annak
érdekében, hogy az intézményi ellátásban részesülő fogyatékossággal élő személyek halálának okát
minden esetben egy független szerv, nyilvános vizsgálat keretében vizsgálja ki. Kérte arra is, hogy
tegyen intézkedéseket a rendszerszintű szakemberhiány csökkenése érdekében, és kezdeményezze
egy speciális szakértői csoport felállítását az autizmus spektrumzavar miatt speciális ellátást igénylő
gyermekek részére bentlakásos elhelyezést nyújtó intézmények kialakítása érdekében.

Tisztelt  Miniszter  úr!

Kérem, válaszoljon az alábbi kérdéseimre.

Megfogadta, megfogadja-e az ombudmsan javaslatait?

Milyen konkrét intézkedéseket tett eddig, illetve tervez tenni az ügy kapcsán? 

Kivizsgáltatja-e érdemben a két nem kellően tisztázott halálesetet az intézményben?

Felelősségre vonják-e az intézmény vezetőjét azért, mert megsértette az autista fiú emberi jogait? 

Lefolytatnak-e egy érdemi vizsgálatot annak érdekében - minthogy az ombudsman jogosítványai
ebben a tekintetben korlátozottak voltak - hogy egyértelműen kiderüljön, az intézményben ketrecbe
zártak-e egy emberi lényt? 

Várom válaszait!
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